

INTRODUCTION

The III OPTIMA Congress was held in Madrid (Spain), from 8th. to 13th September 1980.

The two previous ones were held in Herakleon (Crete) and Florence (Italy), in both of them, convened an important number of participants, people interested in the Mediterranean Flora, in its widest sense, with quite valuable scientific contributions which will certainly be of future application for the Mediterranean countries.

This III Congress had 201 participants; 102 of them were Spanish, which is an index of the development of Botany in our country. To all attendants, especially to those who have presented communications or have coordinated the sessions, my sincere gratitude. The Congress was preceded by working sessions in the Royal Botanic Garden of Madrid, during the 6th. and 7th of September. I wish to express my warmest thanks to the Director of the Botanic Garden, Dr. F. de Diego Calonge for his collaboration and the facilities given.

The working sessions and communications, during the Congress, were held at the Faculty of Pharmacy, Complutense University, to whose Dean, Prof. A. Doadrio, I am most grateful for his kindness.

I would like especially to acknowledge the financial support for the Congress organisation received from the following Institutions: Consejo Superior de Investigaciones Científicas (C. S. I. C.), Facultad de Farmacia de la Universidad Complutense, Ayuntamiento de Madrid, Diputación Provincial de Madrid and Colegio Oficial de Farmacéuticos de Madrid.

The Congress Organisation has been directed by Dr. Concepción Sáenz Lain, taking part a large number of collaborators, both from the Botanic Garden, and the Department of Botany of the Faculty of Pharmacy, among them I would like to mention to Mr. A. Ogayar, Mrs. M.^ª Soledad Reig, Mrs. María Jiménez, Mr. D. Jiménez, Mr. Santiago Escudero and Mrs. Nieves Ruiz.

To all the Asistant Professors of the Department of Botany: Dr. Carlos Arnáiz, Dr. Eva Barreno, Dr. Ana Crespo, Dr. Montserrat Gutiérrez, Dr. Carmen Navarro, Dr. Cristina Pardo, Dr. José Luis Pérez-Cirera, Mrs. Dolores Belmonte, Mrs. Paloma Cantó, Mrs. Paloma Cubas, Mr. Federico Fernández, Mr. Tomás Gallardo, Mrs. Susana Laorga, Mr. Javier Loidi and Mr. José Manuel Moreno, I wish to express my gratitude for their active help. To Miss Natalia Wildpret, Miss Veronica Rivas,

Miss Adriana Lasa and Mr. Salvador Rivas Sáenz my sincere thanks for their help as interpreters and also in the organisation of the Congress.

Finally, I am grateful to the Editorial Committee of the *Anales del Jardín Botánico de Madrid*, for the present issue which contains the scientific communications presented to this Congress.



Le Trosième Congrès de OPTIMA (Organisation pour l'étude Fitotaxonomique de la Région Méditerranéene) s'est déroulé à Madrid (Espagne) entre le 8 et le 13 septembre de 1980.

Les Congrès antérieurs furent à Hérakleon (Grèce) et Florence (Italie) et tous ont su réunir un nombre élevé de participants intéressés à l'étude de la flore méditerranéenne, dont les précieuses recherches ont eu une très grande importance pour les pays méditerranéens.

Le troisième Congrès a réuni 201 participants dont 102 espagnols ce qui démontre le succès dont jouit la botanique dans notre pays. Nous remercions tous les assistants et très spécialement ceux qui ont présenté des communications ou qui ont modéré les sessions.

Le Congrès fut précédé par des sessions de travail qui se déroulèrent le 6 et 7 Septembre dans le Jardin Botanique, dont le Directeur, Dr. Francisco de Diego Calonge, doit être très remercié par les grandes facilités et la valeureuse collaboration fournie.

Toutes les sessions de travail et les conférences du Congrès se déroulèrent dans la Faculté de Farmacie de l'Université Complutense dont le Doyen Prof. Antonio Doadrio doit être aussi remercié par sa chaleureuse accueillie.

Je voudrais très spécialement remercier l'aide économique fournie par les organisations suivantes: Consejo Superior de Investigaciones Científicas, Facultad de Farmacia de la Universidad Complutense, Ayuntamiento de Madrid, Diputación Provincial de Madrid, Colegio Oficial de Farmacéuticos de Madrid.

Toute l'Organisation du Congrès a été dirigée avec grande précision et efficacité par le Dr. Concepción Sáenz Laín dont nous devons être très remerciés. Un nombre élevé de personnes du Jardin Botanique et du Département de Botanique de la Faculté de Pharmacie ont aussi intervenu. Je voudrais remercier plus spécialement: M. Andrés Ogayar, Mme. M. Soledad Reig, Mme. María Jiménez, M. Demetrio Jiménez, M. Santiago Escudero et Mme. Nieves Ruiz.

Je remercie aussi la vive participation des Prof. Assistantes du Département de Botanique: Dr. Carlos Arnáiz, Dr. Eva Barreno, Dr. Ana Crespo, Dr. Montserrat Gutiérrez, Dr. Carmen Navarro, Dr. Cristina Pardo, Dr. José Luis Pérez-Cirera, Mme. Dolores Belmonte, Mme. Paloma Cantó, Mme. Paloma Cubas, M. Federico Fernández, M. Tomás Gallardo, Mme. Susana Laorga, M. Javier Loidi et M. José Manuel Moreno.

Je voudrais aussi détacher le travail d'interprete et d'organisateur de: Mlles. Natalia Wildpret, Veronica Rivas, Adriana Lasa et M. Salvador Rivas.

Finalement je voudrais remercier très vivement au Comité Editorial des *Anales del Jardín Botánico de Madrid* la publication de ce volume qui réunit les travaux scientifiques présentés à ce Congrès.

Salvador Rivas Martínez
Président d'OPTIMA